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 الملخص:
هكد اشتهلت على تعرِف الاىشغال هالتأضّل لٌ,  تَدف ٍذً الدراسة إلى بّان هسائل هطرق إىَاء اىشغال رخم المرأة,

هتعرِف اىشغال الرخم, هبّان المستيد الشرعي للتفرِق بّو اىشغال الرخم هاىشغال المرأة هجهرة ٍذا التفرِق, 
هاشتهلت أِضا على  بّان أسباب هضُر اىشغال الرخم, هعيّت الدراسة ببّان ندى إنكاىّة إىَاء اىشغال الرخم 

 طرق المعاضرة: سُاء الُسائل هالطرق الطبّة أم  اللاىُىّة أم التيسّق الدهلي.بالُسائل هال
هخلطت الدراسة إلى أن كل هطء ِكُن نظية لاىشغال الرخم بالدهل, كها خلطت الدراسة إلى أىٌ ِهكو الاعتهاد على 

الُسائل هالطرق الطبّة  الُسائل هالطرق الددِحة في إىَاء اىشغال الرخم, هبّيت أِضاً أىٌ ِهكو الاعتهاد على
 المعاضرة في إجباة العلاكة بّو الدهل هسببٌ نو الياخّة )البُّلُجّة(.

هأهضت الدراسة بالاعتهاد على الُسائل الطبّة هاللاىُىّة هالتيسّق الدهلي في إىَاء اىشغال الرخم, كها أهضت 
 فَّا. بالاعتياء بالاىشغال كهرجح في بعظ المسائل التي ِكُن الاىشغال نؤجر

 

 أسباب انشغال الرحم ـ وسائل انهاء الانشغال  ـ طرق اثبات انشغال الرحمـ  الانشغال كلمات مفتاحية:

Contemporary Jurisprudential Solutions of Womb Occupied with Pregnancy 
Abstract: 
This study aims to shed light on the means and methods to end what`s called Inshighal Al-Rahim (The womb is 
dwelled with a fetus). It also defines the concept of Inshighal (Being preoccupied), refers to its jurisprudential 
foundation and shows the Sharia evidence upon which it rests in order to differentiate between Inshighal Al-Rahim 
and the woman`s Inshighal and the benefit behind this distinction. In addition, the study points out reasons and forms 
of Inshighal Al-Rahim and modern means to end it: medical, legal or international coordination. 
The study concludes that each instance of sexual intercourse is likely to cause pregnancy and that modern means 
can be relied on in ending it. 
The study recommends relying on medical and legal means in addition to international coordination to end Inshighal 
Al-Rahim and paying more attention to Inshighal as an effective factor that can influence the ruling of Sharia on 
certain matters 

 
Keywords: Contemporary Jurisprudential - Womb Occupied 
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